
październik 2017 r.

Biuletyn Stowarzyszenia Mieszkańców Gminy Kosakowo

Masz 
Głos
M

ISSN  2544-6134 
wrzesień 2018 r.

nr 8

S t owa r z ys ze n i e  M i e s z ka ń c ów 
G m i ny  Ko s a kowo

m a  z a s z c z y t  z a p r o s i ć  n a  s p o t k a n i e  m i e s z k a ń c ó w
 g m i n y  K o s a k o w o  z

niezależnymi* kandydatami do Rady Gminy 

Spotkanie odbędzie się

06.10.2018 r. 
o godz. 18:00

w Gminnym Domu Kultury w Pierwoszynie

Podczas spotkania przewidziano prezentację kandydatów 
oraz ich wizji dalszego rozwoju gminy. 

Przyjdź – Poznaj – Zapytaj – Zagłosuj świadomie

	 	 Udział	w	spotkaniu	potwierdzili:
	 	 1.Gość	honorowy	-	Wójt	Gminy	Kosakowo	JERZY	WŁUDZIK,
	 	 2.Kandydaci	z	list	KWW	Nasz	Głos
	 	 3.Kandydaci	z	list	KWW	Pogórze

Spotkanie będzie transmitowane i publikowane  
facebook.com/www.kosakowo.info

* niezależny kandydat na radnego ubiega się o mandat z komitetu nie zgłaszającego kandydata na Wójta.
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Biuletyn Stowarzyszenia Mieszkańców Gminy Kosakowo

NoWe PRZePiSy WZMacNiają … MieSZKańcóW

Zmieniona ustawa o samorządzie znacznie zwiększa 
uprawnienia radnych, ale także mieszkańców.  Dotychczasowe 
możliwości działania radnych nie były, aż tak małe, tylko 
oględnie mówiąc słabo stosowane. 

Od zawsze wiadomym było, że najwyższą władzą są 
mieszkańcy, a w kolejności wybrana przez nich Rada, która 
podejmuje w ich imieniu uchwały, powierzając ich wykonanie 
Wójtowi.

W realiach nie tylko naszej gminy, podległość organów była 
odwrócona. 

Przytoczone poniżej zmiany w ustawie o samorządzie 
gminnym w znacznym stopniu przyczynią się do przywrócenia 
normalnych relacji.

Niewątpliwie najważniejsza zmiana to ujawnienie jak 
głosowali poszczególni radni. Zakładamy, że radni pozbawieni 
anonimowości w swoim działaniu, bardziej będą zastanawiać 
się jak i nad czym głosują. 

Art. 14. 1. Głosowania jawne na sesjach rady odbywają 
się za pomocą urządzeń umożliwiających sporządzenie  
i utrwalenie imiennego wykazu głosowań radnych. 

[...]
4. Imienne wykazy głosowań radnych podaje się 

niezwłocznie do publicznej wiadomości w Biuletynie Informacji 
Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób 
zwyczajowo przyjęty na obszarze gminy. 

Kolejna ważna zmiana dotyczy transmisji posiedzeń rady. Od 
lat walczyłem o zgodę na transmisję obrad, jednakże zgodnie 
z naszym statutem rada odmawiała. Mając świadomość, że 
statut w tym aspekcie jest bezprawny nie zważając na brak 
zgody, nagrywałem, a nagrania zamieszczałem w internecie. 

Art. 20. 1b. Obrady rady gminy są transmitowane  
i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz 
i dźwięk. Nagrania obrad są udostępniane w Biuletynie 
Informacji Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz  
w inny sposób zwyczajowo przyjęty. 

Nowy ważny zapis dotyczy inicjatywy uchwałodawczej. 
Inicjatywę przyznano klubom radnych, które może założyć 
już 3 radnych (poprzednio 5). Nowością jest zapis, iż projekt 
uchwały musi być rozpatrywany na najbliższej sesji.

Art. 20. 6. Na wniosek klubu radnych przewodniczący 
rady gminy jest obowiązany wprowadzić do porządku obrad 
najbliższej sesji rady gminy projekt uchwały, zgłoszony przez 
klub radnych, jeżeli wpłynął on do rady gminy co najmniej  
7 dni przed dniem rozpoczęcia sesji rady. [...]

Bardzo ważna zmiana dotyczy możliwości kontrolnych, 
które teraz otrzymuje każdy radny, a nie jak do tej pory tylko 
Komisja Rewizyjna Rady. Dotychczas nawet komisja rewizyjna 
nie miała prawa kontrolować np. naszą spółkę PEKO, obecnie 
może to robić każdy radny. 

Art. 20.2. W wykonywaniu mandatu radnego radny ma 
prawo, jeżeli nie narusza to dóbr osobistych innych osób, do 
uzyskiwania informacji i materiałów, wstępu do pomieszczeń, 
w których znajdują się te informacje i materiały, oraz wglądu 
w działalność urzędu gminy, a także spółek z udziałem gminy, 
spółek handlowych z udziałem gminnych osób prawnych, 
gminnych osób prawnych, oraz zakładów, przedsiębiorstw  
i innych gminnych jednostek organizacyjnych, z zachowaniem 
przepisów o tajemnicy prawnie chronionej. 

Wprowadzone zapisy o składaniu interpelacji usprawnią ich 
otrzymywanie, skrócono odpowiedź na nie z 30 do 14 dni, ale 
co ważniejsze nałożono obowiązek ich publikacji w Biuletynie 
Informacji Publicznej oraz na stronie internetowej gminy.

Art. 20.6. Interpelacje i zapytania składane są na piśmie 
do przewodniczącego rady, który przekazuje je niezwłocznie 
wójtowi. Wójt, lub osoba przez niego wyznaczona, jest 
zobowiązana udzielić odpowiedzi na piśmie nie później niż  

w terminie 14 dni od dnia otrzymania interpelacji lub zapytania. 
7. Treść interpelacji i zapytań oraz udzielonych odpowiedzi 

podawana jest do publicznej wiadomości poprzez niezwłoczną 
publikację w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie 
internetowej gminy, oraz w inny sposób zwyczajowo przyjęty 

Ustawową zmianą w gminie takiej jak nasza uprawniono 
mieszkańców do złożenia projektu uchwały, co obwarowano 
oczywiście obowiązkiem zebrania 200 podpisów z adresami 
i numerami PESEL. Nie jest to łatwe. Przepis ten jest jednak 
potrzebny dla zdeterminowanych osób, które mają zamiar 
złożyć projekt, którego nie chce poprzeć żaden radny. 
Dotychczas i nadal inicjatywę uchwałodawczą posiada jeden 
radny, z czego niejednokrotnie korzystałem.

Art. 41a. 1. Grupa mieszkańców gminy, posiadających 
czynne prawa wyborcze do organu stanowiącego, może 
wystąpić z obywatelską inicjatywą uchwałodawczą.

2. Grupa mieszkańców, o której mowa w ust. 1, musi liczyć:
1) w gminie do 5000 mieszkańców – co najmniej 100 osób;
2) w gminie do 20 000 mieszkańców – co najmniej 200 

osób;
Zmian w ustawie jest więcej, jednakże wymienione powyżej 

są najistotniejsze. Jest jednak zmiana, która być może 
pobudzi zainteresowanie mieszkańców tym co się dzieje w ich 
otoczeniu.

Jednym z celów naszego stowarzyszenia jest wdrożenie 
w jak najszerszym zakresie konsultacji społecznych.  
W naszej gminie obowiązuje od 1999 roku uchwała, z której 
urząd korzystał kilka razy, ale tylko w sprawach, w których 
wymuszały to przepisy. Jest wiele spraw, o które należałoby 
zapytać mieszkańców chociażby np. o lokalizację szkół czy 
też milionowych inwestycji, które są w opinii mieszkańców 
kontrowersyjne. 

Ustawa wprowadza szczególną formę konsultacji 
społecznych, a mianowicie budżet obywatelski. W ramach 
budżetu obywatelskiego mieszkańcy w bezpośrednim 
głosowaniu decydują corocznie o części wydatków budżetu 
gminy. Zadania wybrane w ramach budżetu obywatelskiego 
zostają uwzględnione w uchwale budżetowej gminy. Rada 
gminy w toku prac nad projektem uchwały budżetowej 
nie może usuwać lub zmieniać w stopniu istotnym zadań 
wybranych w ramach budżetu obywatelskiego.

Dla naszych mieszkańców jest to dodatkowa pula środków, 
którymi mają prawo dysponować. Do tej pory mamy i będziemy 
mieć fundusz sołecki, który obecnie jest rozdysponowywany 
na zebraniach wiejskich, mniej lub bardziej sensownie. 

Najlepiej to ujął jeden z mieszkańców Pogórza, który jako 
jedyny zawsze w głosowaniach był konsekwentnie przeciw. 
Już po głosowaniu ku konsternacji zebranych delikatnie 
powiedział, że zrobili bzdurny podział środków. 

Osobiście przyznaję mu rację bo stwierdził, że fundusz ten 
powinien być przeznaczony np. na dofinansowanie wyjazdów 
starszych i młodzieży na wycieczki, tudzież dopłaty np. do 
biletów teatralnych czy też organizowanie spotkań w różnej 
formie od pikników po wieczory przy kawie, czyli na szeroko 
pojętą integrację. Przeznaczanie skromnych środków na 
budowę kawałka chodnika, postawienie kilku lamp czy też 
koszy z akcesoriami do zbieraniu pozostałości po pieskach, 
jest wyręczaniem budżetu gminy, w którym te zadania są 
obowiązkowe. 

Podsumowując można powiedzieć, że powiedzenie „Radny 
bezradny” powinno pójść w zapomnienie. Proponuję nowe: 

„Radny decyduje, Wójt wykonuje”
Henryk Palczewski

PS. Bycie radnym to nie tylko odpowiedzialność i odwaga, 
ale przede wszystkim chęć korzystania ze swoich praw  
i wiedzy, dla dobra ogółu. 
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cZy PotRafiMy ZaDbać o iNteReS GMiNy ?

 lutym br. radny Jerzy Stankiewicz poddał dobrą myśl 
pozyskania od wojska terenu usytuowanego w odległości 
zaledwie 200 m od szkoły w Pogórzu z przeznaczeniem na 
boisko, zamiast obecnie użytkowanego, do którego ma być 
budowany tunel pod ulicą Szkolną. Według ostatnich infor-
macji koszt tunelu to prawie 3 mln zł. Sytuację przedstawia 
załączone zdjęcie, które już pół roku temu opublikowałem 
w art. pt. Niespodziewane wsparcie od władzy, przedszko-
le w Mostach będzie do 2020 roku.

Po deklaracji Wójta, że temat jest ciekawy i tym się zajmiemy, 
nic nie słychać o postępach w działaniu, a na pewno ja nic o tym 
nie wiem.

Niepowtarzalna okazja do przyspieszenia prac nad tym po-
mysłem powstała w związku z uchwałą, którą radni mają pod-
jąć na najbliższej sesji rady w dniu 26.09.2018 r. Właśnie na tej 
sesji ma być podjęta uchwała o nieodpłatnym przekazaniu na 
potrzeby wojska trzech działek o łącznej pow. 2921 m². 

Mając w zanadrzu taką potrzebę wojska, bo jest to wniosek 
Rejonowego Zarządu Infrastruktury, 
śmiało możemy przystąpić do nego-
cjacji w celu pozyskania terenu pod 
boisko, o którym wcześniej napisałem.

Realizacja takiej opcji zamiany 
z ewentualną dopłatą dałaby naszej 
gminie kilka korzyści.

1.Przeniesienie boiska wyelimino-
wałoby budowę tunelu za 3 mln zł 
(potrzeb na taką kwotę mamy dziesiąt-
ki)

2.Jednocześnie sprzedaż terenu 
obecnego boiska to pewny przypływ 
co najmniej kolejnych 3 mln zł.

Korzyści niewątpliwe, tylko czy 
obecna rada skorzysta z okazji i po-
dejmie taką decyzję, żeby zobowiązać 
Wójta do negocjacji w tym kierunku.

Prawdę mówiąc oczekiwałbym de-
klaracji i działań w tej sprawie od po-
tencjalnych kandydatów na Wójta, ale 
z tym już jest większy problem.

Henryk Palczewski

PoWięKSZaMy uRZąD bo ... taK cHceMy, ośWiaDcZył KaNDyDat KoMitetu Z HaSłeM NoWa jaKość 

Kto boGateMu ZabRoNi ?

Na pytanie, kto się kryje za słowem CHCEMY –  krótka 
odpowiedz: URZĄD, odpowiedział Wicewójt. 

Osobiście nie chcę (nie piszę NIE CHCEMY bo być może 
są inne zdania), żeby Urząd rządził naszą gminą tylko CHCĘ 
żeby rządzili nasi przedstawiciele, których mamy wybierać, 
a urząd ma być tym do czego jest powołany, czyli wyko-
nawcą uchwał RADY GMINY. 

Z determinacją działam z hasłem, „Żeby Rada była Radą, 
a Wójt Wójtem”. Nie można pozwolić, żeby powstała kolejna 
grupa, która będzie pilnować interesu urzędników kosztem 
nas mieszkańców. Oczywiście głównym urzędnikiem jest 
Wójt, (teraz już raczej Wicewójt), który broni urzędników, 
chociaż przynoszą nam wymierne szkody. 

Sprawa, na której tak pilnie zależy pretendentowi do 
stanowiska Wójta, który chyba zapomniał  o wierszu nasze-
go wieszcza pt. „Lis i kozioł” „Już był w ogródku, już witał 
się z gąską; kiedy wpadł w beczkę […]” to zakup w trybie 
pilnym kolejnego lokalu na potrzeby urzędników (poprzedni 
zakupiono nie cały rok temu). 

To nic, że nie wiadomo co kupujemy bo lokal nie jest 
wydzielony i nie posiada oddzielnej księgi wieczystej, tylko 
liczy się szybka akcja jeszcze przed wyborami bo być może 

będzie inna rada myśląca o mieszkańcach i nie będzie 
obecnego klubu radnych. Swoją drogą, należy zauważyć, 
że głosującymi dzisiaj za tą uchwałą było 3 członków 
komitetu wyborczego, który idzie z hasłem NOWA JAKOŚĆ. 
Hasło  pełne ironii, chyba że pod tym hasłem kryje się 
UTRWALIMY STARY UKŁAD. 

Powtarzam i będę powtarzał, jedynym lekarstwem na 
rozbicie tego urzędniczego układu jest wybór rady spośród 
kandydatów NIEZALEŻNYCH, to jest tych, którzy kandydują 
z komitetów nie zgłaszających kandydata na Wójta, a co 
najmniej tych, którzy kandydują po raz pierwszy i nie są 
skażeni … „NOWĄ JAKOSCIĄ”

Henryk Palczewski

PS. jakoś dziwnie cicho o usprawnieniu pracy urzędu. 
Kadry są dobre tylko należy odpowiednio organizować ich 
pracę, nie koniecznie rozbudowywać urząd 
i zatrudniać nowych.

Wdrażajmy hasło 
„Radny decyduje, Wójt wykonuje”
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tyLKo  
NieZaLeŻNi* RaDNi 

GWaRaNtują

RaDa GMiNy bęDZie MieSZKańcóW, 
Nie Wójta!

* RaDNi Nie KaNDyDujący Z KoMitetóW WyStaWiającycH KaNDyDatóW Na Wójta


